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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان همدان خبر داد:

قابلیت بهره گیری از پساب خروجی 
تصفیه خانه همدان در مصارف 

صنعتی
ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب اســتان همدان اعلام کرد: مطابق تحقیقات 
همدان  تصفیه خانه  از  خروجی  پســاب  انجام شده، 
قابلیت بهره گیری در مصارف صنعتی، کشــاورزی و 

زیست محیطی را دارا است.
به گزارش ســپهرغرب و به نقل از روابط عمومی آبفای 
استان همدان، ســیدهادی حســینی بیدار ضمن اشاره به 
پژوهش صورت گرفته بر روی پســاب خروجی تصفیه خانه 
همدان، گفت: این پژوهش ســال گذشــته به درخواســت 
نیروگاه شهیدمفتح به انجام رسید و بر همین اساس پساب 

ورودی و خروجی از نیروگاه مورد بررسی قرار گرفت.
وی با بیان اینکه شرکت طرف قرارداد مؤلفه های اساسی 
پساب تصفیه خانه همدان را طی بازه زمانی مورد نظرکنترل 
کرد، عنوان کرد: براساس بررسی های صورت گرفته وضعیت 
پســاب تصفیه شــده بســیار اســتاندارد و مطلوب است و 

هیچ گونه مشکل زیست محیطی ندارد.
حســینی بیدار با تأکیــد بر اینکه مجریــان در پژوهش 
مذکور مؤلفه های زیســت محیطی و بهداشــتی پســاب را 
به دقت مورد ارزیابی قرار دادند، اظهار کرد: براساس قرارداد 
منعقدشده پســاب خروجی از تصفیه خانه و کیفیت هوا در 
10 نقطه از نقاط حساس نیروگاه شهیدمفتح در فصول سرد 

و گرم مورد ارزیابی قرار گرفت.
وی بــا اذعان به آنکه در این پژوهــش بیش از هر چیز 
آلودگی های میکروبی مورد بررســی قرار گرفت، بیان کرد: 
خوشــبختانه براســاس بررســی های صورت گرفته تمامی 
شــاخص های مورد ارزیابی درحد اســتانداردهای مصارف 

صنعتی و حتی کشاورزی بودند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان همدان با بیان 
آنکه در این ارزیابی کیفیت پســاب قبل و بعد از کلرزنی مورد 
بررســی قرار گرفت، گفت: کیفیت هوا نیــز در نقاط پرُتردد 
کارکنان نظیر سالن کلرزنی، میدان مرکزی، سالن غذاخوری، 
درمانگاه، ساختمان های CW، راهروها، کارگاه ها، اتاق کنترل، 

تصفیه خانه بهداشتی و اطراف برج ها ارزیابی شد.
وی بــا بیان اینکه نیروگاه شــهیدمفتح بــا 270 هکتار 
وســعت مســئولیت تولید یک هزار مگاوات برق را عهده دار 
است، یادآور شــد: پیش از ورود پساب از تصفیه خانه، این 
مجموعه از چاه هایی با مصارف شــرب برای خنک کنندگی 
برج هایشان اســتفاده می کرد که این خود موجب صدمات 
زیســت محیطی فراوانی به منطقه پیرامونی و دشت ها شده 
بود که پس از اتصال به پســاب تصفیه خانه تمامی چاه ها به 
جزء دو حلقه از آن ها که مصارف آشــامیدنی و بهداشــتی 

دارند، مسدود شدند.
حســینی بیدار عنوان کرد: در ایــن ارزیابی مؤلفه هایی 
نظیــر BOD،COD،TDS،TSS، نیتریــت و نیتــرات، 
کدورت، فلوراید، سولفات، فسفات، سولفات، فلزات سنگین 
و شــبه فلزات و PH پســاب اندازه گیری و پس از ارزیابی 
مشخص شد تمامی این موارد مطابق استاندارهای سازمان 

بهداشت جهانی و زیست محیطی هستند.
وی اعلام کرد: به دنبال تحقیقات صورت گرفته مشخص 
شده پساب خروجی از تصفیه خانه همدان قابلیت بهره گیری 
در مصارف صنعتی، کشاورزی و زیست محیطی را دارا است 
و ضمن داشتن اســتانداردهای لازم، هیچ گونه مشکلی در 

فصول مختلف ندارد.

خبــر

خبــر
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خبر: زنگ خطر برای موج چهارم کرونا
 قابــل توجه افــراد بی خیال به ویــژه جوانان و 

نوجوانان.
یادداشت رسانه: با انتخاب مردم مخالفت نشود

 گرچه باید برای افزایش بصیرتمان بیشتر تلاش 
کنیم!

سیاسی: رفع موانع تجاری در اولویت بایدن
 پس 10 فروند هواپیمای جنگی با اســتفاده از 

پول های بلوکه شده ما را بدهد.
خبر: ایران از جهت گاز در جهان مقام نخست را دارد

 البته از جهت استقلال سیاسی و انقلابی بودن 
هم همین مقام را دارد.

خبر: افزایش حقوق کارمندان دولت در سال آینده
 جلوی تورم را بگیرید که همواره است زاینده!

خبر: نام های پرُطرفدار سال 99 اعلام شد
 قاسم همیشه زنده و پرُطرفدار خواهد بود.

ورزش: شفر مربی الخور قطر می شود
 لابد از الخور به بخور و بخور رسیده است!

خبر: گلزنی هافبک ایرانی در انگلیس
 قول به شــما می دهم ما به تمام جهان هم گل 

می زنیم.
گزارش: هزینه زندگی چقدر پیشرفت کرده است

 کمی بیشتر از آنچه فکر می کنی پیشرفت کرده 
است!

خبر: تعویق دوباره المپیک امکان ندارد
 کار نشد نداره، کاملًا امکان دارد.

خبر: واگذاری عرضه تخم مرغ بسته بندی به کارفرمایان
 البتــه به شــرطی که خــود بســته گران تر از 

تخم مرغ نشود!
کارگردان: تئاتر دفاع مقدس مظلوم واقع شده است

 اساســاً این گونه مقوله ها مظلومند، باید بیشتر 
مورد توجه قرار گیرند.

خبر: رشد 91 درصدی فروشگاه های اینترنتی
 البته از جهاتی آن چنان جای خوشحالی ندارد!

مسئول: ممنوعیــت خرید واکسن از آمریکا و انگلیس 
عقلانی است و نه سیاسی

 امیــد اســت عقل ها بــه کار بیفتد کــه بی جا 
خوشبین به این جرثومه ها نباشند.

خبر: کشف جسد یک مرد در همدان
 قابل توجه کســانی که به غلط می گویند دیگر 

مرد پیدا نمی شود!
سیاسی: استیضاح ترامپ باید در اولویت سنا باشد

 برداشــتن تحریم هــا حتماً پیــش از این باید 
اولویت آمریکا باشد.

ورزش: شهید قندی حریف بعدی پاس
 شــهید از قبل برنده شــده است، این مائیم که 

عقب مانده ایم!

تلخکخان

گمرک شهرستان ملایر به زودی افتتاح خواهد شد؛

تشکیل تشکل صادراتی راهی برای صادرات انحصاری تولیدات همدان
اتاق بازرگانی برای تشکیل تشکل های صادراتی رسمی ورود کند

رضایی:  آذین   - خبر  گروه  ســپهرغرب، 
مدیرکل گمرک اســتان همدان با بیان اینکه 
تشکیل تشکل صادراتی در استان بسیار مؤثر 
موجب  اقدام  این  گفت:  است،  کمک کننده  و 
می شود که هر کشــاورز و یا تولیدکننده ای 
کالای خود را بــه  واســطه نفروخته و این 
به صادرات  اقدام  استان ها  سایر  از  واسطه ها 

آن ها نکنند.
ارسال کالاها به مکان ها یا کشورهای دیگر برای 
فروش یا معاوضه اســتراتژی صادرات  اســت و در 
اقتصاد، یک کالای صادره یا هر کالای خوب از یک 
کشور تا کشــور دیگر در یک شیوه مشروع، به طور 

نمونه برای استفاده در صنعت، جابه جا می شود.
اما اکنون بازارهای جهانی را تعداد محدودی از 
کشورها و در بخش های مختلف به دست گرفته اند 
و سایر کشورها بیشــتر مصرف کننده و واردکننده 
تولیدات این کشــورها هســتند و به نوعی می توان 
گفت قدرت تولید، خلاقیت و درآمد از این کشورها 

سلب شده است.
پــس از پیــروزی انقلاب اســلامی و با کاهش 
وابســتگی به ســایر کشــورها ازجمله کشورهای 
بیگانه، با رشــد علم و فنــاوری و تولید محصولات 
و تولیدات با کیفیت ایران نیز به تدریج به بازارهای 
جهانــی ورود کرد و در برخــی محصولات ازجمله 
محصولات کشــاورزی به عنوان یک کشــور موفق 

عمل کرد.
امــا طی ســال های اخیر و با توجــه به اعمال 
تحریم هــای ناجوانمردانه بازار صــادرات ایران نیز 
محدود شده اســت و حتی واردات برخی از کالاها 
نیز امکان پذیر نیســت و با توجه بــه این موضوع، 
رهبر معظم انقلاب چندین ســال مــداوم موضوع 
اقتصاد مقاومتی و تولید داخلی را مدنظر قرار دادند 
تــا با رونق تولید داخلی و رشــد فناوری بتوانیم از 
واردات برخــی محصولات بی نیاز شــده و حتی با 
پیشرفت در ســایر عرصه ها و صادرات به تعدادی 

از کشورها از وابستگی به فروش نفت نیز بکاهیم.
همدان یکی از استان های صادرکننده تولیدات 
مختلــف ازجملــه محصولات کشــاورزی، مصالح 
ســاختمانی و غیره بوده که البتــه گاهی تولیدات 
همدان ســر از گمرکات سایر اســتان ها درآورده و 
این سؤال به ذهن خطور می کند که مگر گمرکات 
استان همدان زیرساخت ها و امکانات لازم به منظور 
صادرات این محصولات را ندارند و یا مشــکلی در 
راه صادرات این محصولات در استان هست که باید 

شاهد عرضه آن ها از سایر استان ها باشیم؟
اینکه وضعیت گمرکات اســتان ها و صادرات و 
واردات به دلیل شــیوع کرونــا و تحریم ها همچون 

گذشته نیست، بر کسی پوشیده نبوده، اما به منظور 
آگاهی از وضعیت گمرک اســتان همدان و میزان 
تبادل انجام شــده طی ســال جــاری و مواردی از 
این دست، پای صحبت های مدیرکل گمرک استان 

همدان نشستیم.
مرتضــی نجفــی در گفت و گو با خبرنــگار ما 
ضمــن تأکید بر اینکه امســال با توجه به شــیوع 
کرونا شــرایط خاصی بر اقتصــاد حاکم بود و بازار 
هدف صادراتــی ما نیز محدود شــده، اظهار کرد: 
بیشــتر بر بازار هدف همسایه کار می کردیم و این 
مزیت بسیار بزرگی برای گمرک جمهوری اسلامی 
ایران بود که بتواند به راحتی با کشورهای همسایه 

مبادلات داشته باشد.
مدیرکل گمرک اســتان همدان بــا بیان اینکه 
تحریم ها و شــیوع کرونا بر اقتصاد جهانی و به تبع 
آن اقتصاد ایران تأثیر گذاشــت، گفت: با توجه به 
تبادل صادراتی بیشــتر با کشورهای همسایه طی 
9 ماهه ســال جاری، 89 میلیــون دلار صادرات از 

گمرک استان داشتیم.
وی بــا تأکید بر اینکه ازنظر وزنی نیز 365 هزار 
تـُـن صادرات طی این مدت داشــته ایم، بیان کرد: 
ازنظر ارزشی نسبت به ســال گذشته 13 درصد و 
ازلحاظ ریالی 47 درصد افزایش صادرات از استان 

داشته ایم.
نجفی بــه وجــود 109 قلــم کالای صادراتی 
از اســتان اشــاره کرد و افزود: انــواع محصولات 
کشــاورزی، انواع محصولات بهداشــتی و صنعتی، 
شیر خشــک صنعتی، مصالح ســاختمانی و فرش 
ماشــینی ازجمله اقلام صادراتی از گمرک اســتان 

بوده است.
مدیرکل گمرک اســتان همــدان تصریح کرد: 
عمده کشــورهای طــرف معامله صادرات اســتان 
همدان 39 کشــور بوده که اکثــر این محصولات 
به کشــورهای عراق، پاکستان، ترکیه، افغانستان و 

روسیه صادر شده است.
وی بــا بیان اینکه چین، امــارات عربی متحده 
و کشــورهای حوزه خلیج فارس نیــز از بازارهای 
مقصد صادرات استان بوده اند، ادامه داد: با توجه به 
مشکلات پیش آمده در اقتصاد جهانی، توانسته ایم 

آمار خوبی در صادرات داشته باشیم.
نجفــی ارزش ریالــی واردات اســتان را طی 9 
ماهه ســال 15 میلیون و 500 هزار دلار دانســت 
و خاطرنشــان کرد: این میزان واردات به وزن چهار 
هــزار و 600 تـُـن و عمدتاً مواد اولیــه واحدهای 

تولیدی و یا ماشین آلات خطوط تولید بوده است.
مدیرکل گمرک استان همدان با تأکید بر اینکه 
کالای وارداتی مصرفی از گمرک استان نداشته ایم، 

یادآور شد: 67 قلم کالا از گمرک استان وارد شده 
اســت و غیر از نیــاز واحدهای تولیــدی، واردات 

کالاهای مصرفی نداشته ایم.
وی با بیــان اینکه عمده کشــوراهای وارداتی 
نیز 12 کشور بوده اســت، اظهار کرد: چند کشور 
ترکیه، گرجستان، چین، آلمان و کشورهای اروپایی 
کشورهای محل واردات به استان بوده اند و با وجود 
مشکلات و تحریم ها، در این زمینه نیز خوب عمل 

کرده ایم.
نجفی تأمین و تخصیص ارز برای واردکنندگان 
را ازجمله مشــکلات موجود برشمرد و گفت: منابع 
ارزی محدود بود و بانک مرکزی تخصیص و تأمین 
ارز برای واردکنندگان را به ســختی می توانســت 

انجام دهد که اولویت بندی شد.
مدیرکل گمرک استان همدان بیان کرد: با یک 
فرجه زمانی با توجه به بخشنامه های دفتر واردات 
و گمرک ایران، یک سری مساعدت ها برای تسهیل 
کار انجام شد و بخشنامه ترخیص درصدی کالاهای 
واحدهای تولیدی از سوی گمرک ایران به گمرکات 

اجرایی بسیار راهگشا و کمک کننده بود.
وی با بیان اینکه واردکنندگان و صادرکنندگان 
می توانســتند کد رهگیری بانک را با دو ماه تأخیر 
ارائه کنند، افزود: می توانســتند تمام کارها را کرده 
و مجوزها را دریافت کننــد و کد رهگیری گواهی 
تأمیــن ارز را بــا یک تعهد انجــام دهند که واحد 

تولیدی با وقفه مواجه نشود.
نجفی با تأکید بر اینکه با تدابیر اندیشیده شــده 
اکثر ترخیص ها انجام می شــد، تصریح کرد: درصد 
کم باقی مانده نیز با ارائه گواهی تأمین ارز از بانک، 
تأمین می شــد و این اقدامات در گمرک اســتان 

همدان انجام شد.
مدیرکل گمرک استان همدان ادامه داد: تملک 
زمین به منظور اســتقرار گمرک شهرستان ملایر از 
دیگر اقدامات بوده است و در مساحت بیش از سه 
هزار متر مربع احداث، بازســازی و نوسازی شد که 
گمرک شهرستان ملایر در این منطقه مستقر شده 
و کمکی به صادرکننده و فعالان اقتصادی و اقتصاد 

این منطقه خواهد بود.
وی درخصــوص گمرک شهرســتان نهاوند نیز 
خاطرنشان کرد: امسال اتصال به سامانه جامع امور 
گمرکــی و تجارت را در گمرک نهاوند انجام دادیم 
که درخصوص امور صادرات انجام وظیفه می کند؛ 
این سامانه درحال فعالیت بوده و به سایر گمرکات 

مرکزی متصل است.
نجفی با بیان اینکه کالای ترخیص نشــده ای در 
گمرک استان نداریم، یادآور شد: معمولاً با استفاده 
از بخشــنامه ها کالاهای موجــود به ویژه مواد اولیه 

و کالاهــای مورد نیاز واحدهــای تولیدی ترخیص 
می شــوند، مگر اینکه موردی نیاز به مجوز خاصی 
داشته باشد که گرفتن این مجوزها از سازمان های 

هم جوار مقداری زمان بر است.
مدیــرکل گمرک اســتان همــدان اظهار کرد: 
تسهیلاتی که گمرک استان باید به تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان در راســتای حمایــت از تولید و 

صادرات ارائه دهد را انجام می دهیم.
وی در ادامــه بــا بیان اینکه زیرســاخت ها در 
گمرک اســتان فراهم اســت، گفت: نیاز به فراهم 
کردن زیرســاخت برای گمرک شهرســتان ملایر 
بود که این مهم نیز محقق شــد و به زودی افتتاح 

خواهد شد.
نجفی با تأکید بر اینکه با توجه به شــیوع کرونا 
تلاش بر انجام امــور به صــورت الکترونیکی بوده 
اســت، بیان کرد: یک سری موارد نیز در این راستا 
درنظر گرفته شد که مراجعات به گمرک به حداقل 
برسد؛ پروتکل های بهداشتی نیز در گمرکات استان 

به طور دقیق اجرا شده است.
مدیــرکل گمرک اســتان همــدان درخصوص 
صادرات برخی محصولات همدان از گمرکات سایر 
استان ها نیز یادآور شــد: باید تشکل های صادراتی 
در اســتان ایجــاد کنیم، چراکه معمــولاً برخی از 
صادرکنندگان کشاورزان هســتند که باید در این 
تشکل ها ســامان دهی شــوند و چند صادرکننده 
کالای تولیدی ســایر تولیدکنندگان را نیز در این 
تشکل جمع آوری کرده و در این قالب صادر کنند.

وی با تأکید بر اینکه تشکیل تشکل صادراتی در 
استان بسیار مؤثر و کمک کننده خواهد بود، تصریح 
کرد: این اقدام موجب می شــود که هر کشاورز و یا 
تولیدکننده ای کالای خود را به واســطه نفروخته 
و این واســطه ها از سایر استان ها اقدام به صادرات 

آن ها نکنند.
به گفته مدیرکل گمرک اســتان همدان ارزش 
ریالی صادرات از گمرک استان طی 9 ماهه امسال 
89 میلیــون دلار به وزن 365 هــزار تنُ بوده که 
ازنظر ارزشی نسبت به ســال گذشته 13 درصد و 
ازلحاظ ریالی 47 درصد افزایش داشته و 109 قلم 

کالای صادراتی از استان داشته ایم.
البته 39 کشــور مقاصد صادرات استان همدان 
بوده اند و در بحث واردات نیز 12 کشــور با 67 قلم 
کالا مطــرح بوده اند و 15 میلیون و 500 هزار دلار 
در بازه زمانی 9 ماهه به وزن چهار هزار و 600 تنُ و 
عمدتاً مواد اولیه واحدهای تولیدی و یا ماشین آلات 
خطوط تولید، واردات داشته ایم که کالای وارداتی 

مصرفی نیز از گمرکات استان نداشته ایم.
این نکته قابل تأمل اســت کــه برخی تولیدات 
و محصولات اســتان سر از گمرکات سایر استان ها 
درمی آورند که مدیرکل گمرک استان این موضوع 
را به دلیل عدم وجود تشــکل صادراتی در اســتان 
می دانــد و معتقد اســت برخــی تولیدکنندگان 
محصــولات و تولیدات خود را به غیــر فروخته و 
این تولیدات این گونه از اســتان خارج می شوند و 
به منظــور جلوگیری از این اقدام باید تشــکل های 
صادراتی شــناخته و به صورت رسمی تشکیل شده 
و تولیــدات را جمع آوری کرده و در قالب تشــکل 
و توســط چند صادرکننده صــادر کنند که تحقق 
این مهم نیازمند توجه مســئولان اســتان به ویژه 
مســئولان اتاق بازرگانی استان و معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استاندار به منظور پیگیری مؤثر است 
و تا زمانی که این خلأ وجود داشــته باشــد، باید 
شــاهد صادرات برخی تولیدات ازجمله محصولات 
کشــاورزی و فرش های دســتباف همدان از سایر 

استان ها باشیم.

در بازدید اعضای شورای اسلامی شهر همدان از »اسکای مال« مطرح شد:

آماده پاسخگویی به هر سؤالی درباره »اسکای مال« هستیم
ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس شــورای 
اســلامی شــهر همدان با بیان اینکه عمده 
اســکای مال صادر  پروژه  برای  که  مجوزاتی 
شــده خارج از حوزه اختیارات شورای شهر 
بوده اســت، گفت: شورای شهر آمادگی دارد 
در راستای شفاف سازی هرگونه سؤالی که در 

این زمینه وجود دارد را پاسخ دهد.
مسعود عسگریان روز شنبه چهارم بهمن ماه در 
حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر همدان 
از پروژه اسکای مال با اشاره به اینکه »اسکای مال« 
پروژه اثرگذار شــهری اســت، اظهار کــرد: اگر در 
شورای اسلامی شــهر امتیازی مصوب شده، برای 
عموم سرمایه گذاران و مردم بوده و فقط مختص به 

اسکای مال نبوده است.
وی بــا بیان اینکه به اســتناد مــاده 80 قانون 
شوراها شــورای شــهر جایگاه تصویب مطالعات و 
پیشنهاداتی است که دســتگاه های اجرایی به آن 
ارائــه می دهند، تصریح کــرد: مطالعات ترافیکی و 
فرهنگی توسط مشــاور سرمایه گذار انجام گرفته و 
به شهرداری و شورای اسلامی شهر ارائه شده است.
عسگریان با تأکید بر اینکه شورای شهر آمادگی 
دارد در راســتای شفاف ســازی هرگونه ســؤالی 
کــه در این زمینه وجود دارد را پاســخ دهد، بیان 
کرد: از ســرمایه گذار پروژه اســکای مال خواستیم 
تمام مســتندات و مصوبات مراجــع ذی ربط را به 
خبرنگاران ارائه دهند تا مردم بدانند چه اتفاقی در 

این پروژه افتاده است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر همدان نیز در 
ادامه ایــن بازدید با تأکید بر آنکــه موتور محرکه 
توســعه اقتصادی شــهرها همین پروژه ها هستند، 
گفت: معمولاً این پروژه ها در شــهرهایی که ادعای 
توسعه پایدار دارند، یکی از وجوه بارز توسعه است.
ابراهیم مولوی اظهار کرد: شــاید علت اینکه در 
همدان نتوانستیم پروژه های بزرگ اداری، تجاری، 
فرهنگی و ورزشی را به صورت مجتمع در کنار هم 
داشته باشیم، همین مشکلاتی باشد که امروز پروژه 

اسکای مال با آن مواجه شده است.
      »اســکای مال« هیچ کار غیر قانونی 

نکرده است
وی با تأکیــد بر اینکه به مــردم همدان اعلام 
می کنم که پروژه اســکای مال تمام مرحل قانونی 
خــود را طی کرده و هیچ کار غیــر قانونی در این 
پروژه اتفاق نیفتاده است، تصریح کرد: در پروژه ای 
به این بزرگــی و با این حجم و عمق خاک برداری، 
حتماً متخصصان خاک شناسی نظرات موافق دارند 

که این خاک برداری ها انجام شود.
مولــوی ادامه داد: همــه اتفاقاتی که در کمیته 
فنی، کمیســیون ماده پنج و شورای اسلامی شهر 
همدان رخ داده، در این راســتا بــوده که پروژه به 
نتیجه برســد و همه کمک کردیم کــه این اتفاق 
بیفتــد و قطعاً پروژه آبرومنــدی در همدان ایجاد 
خواهد شــد که مایــه فخر و مباهات مردم شــهر 

خواهد شد.
نایب رئیس شــورای اســلامی شــهر همدان با 
بیان اینکه افرادی دغدغه  درباره مســائل ترافیکی 
و حضور جمعیــت در این پروژه دارند، تأکید کرد: 

همه این مــوارد باید در پروژه دیده شــود، ضمن 
اینکــه حتماً مباحث فرهنگی در کار لحاظ شــود، 

چراکه همدان شهر دارالمؤمنین است.
      »اســکای مال« پــروژه اثرگذار در 

همدان خواهد بود
وی با اشــاره بــه اینکه احداث هــر متر مربع 
ســاختمان حدود 20 تا 25 شــغل مستقیم و غیر 
مستقیم ایجاد می کند، خاطرنشان کرد: این پروژه 
می تواند جوانــان همدانی که در شــهرهای دیگر 
مشــغول به کار هستند را در شهر خود شاغل کند؛ 
ضمن اینکه کسی نخواســته درصدی از ضوابط و 

قوانین در این پروژه چشم پوشی شود.
مولوی اظهار کرد: چند روز گذشــته دادستان 
همدان به عنوان مدعی العموم اعلام کرده است تمام 
مــوارد قانونی در این پروژه انجام شــده و اگر نیاز 
است بیشتر بررسی شود، باز هم انجام خواهد شد.

وی بــا بیــان اینکــه 26 هــزار متــر مکعب 

خاک برداری براســاس مجوز شورای اسلامی شهر 
انجام شده و چهار هزار متر مکعب باقی مانده بود، 
افــزود: طبق مجوز می توانند چهار هزار متر مکعب 

باقی مانده را هم تخلیه کنند.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر همدان با اشاره 
به اینکه شــهرداری آمادگی دارد تــا پروانه پروژه 
اســکای مال را صادر کند، تأکید کرد: شورای شهر 
تمام تلاش خود را می کند تا کار شهروندان تسهیل 
شود، به ویژه پروژه اسکای مال که یک پروژه اثرگذار 
در شــهر همدان است و در کنار آن تمام مقررات و 

ضوابط هم باید رعایت شود.
مولــوی با بیان اینکه برخی عنوان می کنند این 
پروژه باعث می شــود تمام فرهنگ غنی اســلامی 
ایرانــی مــا از بین بــرود، گفت: اگــر مطالعات و 
نقشــه های سازه این پروژه ســریع تر انجام شود و 
شــهرداری هم پروانه را صادر کند، بخش زیادی از 

حرف و حدیث ها جمع خواهد شد.
      »اســکای مال« تمام مباحث قانونی 

خود را طی کرده است
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری شورای اسلامی 
شهر همدان نیز با بیان اینکه کاربری »اسکای مال« 
تجاری اســت، افزود: باید این پروژه تجاری ساخته 

شــود، چراکه کاربــری آن تجاری اســت؛ برخی 
به علــت جلب توجه در انتخابات شــعار حمایت از 
سرمایه گذار سر می دهند، اما در کار متأسفانه حرف 

و عملشان یکی نیست.
حســین قراباغی با بیان اینکه پروژه اسکای مال 
تمام مســیر قانونی خود را طی کرده اســت، ابراز 
کــرد: افراد فنی در این پروژه نظر دادند و ما هم به 
آن ها اعتماد کردیم و خارج از ضوابط قانونی چیزی 

را نمی خواهیم.
وی با اشاره به آنکه برخی فکر می کنند در این 
پروژه چه اتفاقاتی درحال انجام اســت و بر همین 
اســاس تصمیم به بازدید از »اســکال مال« توسط 
اعضای شــورای شهر گرفته شد، ادامه داد: اینکه از 
زوایای مختلف به ســرمایه گذار ضربه زده شود کار 
شاقی نیســت، دست سرمایه گذار را گرفتن در این 

شهر شاق است.
این عضو شــورای اسلامی شهر همدان با تأکید 

بر آنکه این پروژه کار پنهانی نیســت، تصریح کرد: 
افراد از دیوارهای بیمارستان عکس و فیلم نگیرند و 
هرکس نیاز به عکس و فیلم دارد، به صورت شفاف 
با ذی نفعان صحبت کند؛ چراکه این پروژه آشــکار 

بوده و تمام مجوزات لازم گرفته شده است.
وی خاطرنشان کرد: در شهری که صنعتی نبوده 
و بیکاری در آن زیاد است و شهری که گردشگری 
بوده، اما عملًا گردشــگری در آن وجــود ندارد و 
خیلی از کســب وکارهای ما زمیــن خوردند، یک 
ســرمایه گذار ورود کرده تا کسب وکاری راه اندازی 
کند و یک ظرفیت و محرک توســعه در این شهر 

باشد که متأسفانه سنگ اندازی می شود.
قراباغی خطاب به اســتاندار همدان گفت: آقای 
اســتاندار مدیرانی باید در این شــهر باشند که به 
اندازه توســعه ای که شعار می دهید، قدم بردارند و 
هر مدیری که نمی خواهد به اندازه ظرفیت این شهر 
حرکت کند، تعیین تکلیف شود؛ چقدر بگوییم شهر 

نیاز به سرمایه گذار، توسعه و اشتغال زایی دارد؟
وی با اشــاره به اینکه برخــی از افراد به صورت 
غیر کارشناســی درباره مباحث ترافیکی اظهار نظر 
می کننــد، بیان کــرد: بحث پارکینــگ این پروژه 
مطرح شــده، درحالی که وجــود یک هزار و 152 

پارکینگ این پروژه می تواند به مشکلات ترافیکی و 
نبود پارکینگ منطقه کمک کند.

رئیس کمیسیون سرمایه گذاری شورای اسلامی 
شــهر همدان ادامه داد: برخی نسبت به بحث های 
فرهنگی این پروژه ایراداتی وارد می کنند، درحالی 
که این پروژه پیوست های فرهنگی و ورزشی دارد.

وی با طرح این ســؤال که چــرا باید یک پروژه 
در همدان ســه ســال زمان ببرد؟ افزود: سه سال 
اســت که درگیر میزان خاک بــرداری یک پروژه 
هستیم! نمی شود دنبال توسعه و کارآمدی شهر در 
موضوعات اقتصادی باشیم و بعد بگوییم نه باید در 
جای دیگری باشد. برای کسانی که مخالفند بالای 
شهر و پایین شــهر ندارد، چراکه به طرق مختلف 
پروژه های پایین شهر را هم تحت تأثیر قرار دادند.

قراباغــی اظهار کرد: پیشــنهاد می کنم تابلویی 
جلوی ورودی های شــهر همدان بزنیــم که لطفاً 
بابت ســرمایه گذاری وارد همدان نشــوید تا خیال 
همه راحت شــود و به مردم هــم دروغ نگوییم که 
وارد شوید فرش قرمز پهن می کنیم و بعد سه سال 

سرمایه گذار زمین گیر شود.
      »اسکای مال« مراحل گرفتن پروانه 

را طی می کند
مدیر پروژه اســکای مال نیز بــا تأکید بر اینکه 
اســکال مال تمام مجوزات قانونی خــود را گرفته 
است، گفت: درحال حاضر 10 درصد خاک برداری 
به منظور مطالعات ژئوتکنیک انجام شده است و بعد 
از اعــلام نتایج مطالعات، مراحل گرفتن پروانه طی 

خواهد شد.
کریم ملکی با بیان آنکــه این پروژه تقریباً 10 
هزار متر وسعت دارد، اظهار کرد: پروژه اسکای مال 
95 هزار متر زیربنا دارد و در 12 طبقه قرار اســت 

احداث شود.
وی با اشــاره به اینکه »اسکای مال« یک پروژه 
چند عملکردی است، تصریح کرد: پروژه اسکای مال 
تجاری، فرهنگی، ورزشی و خدماتی خواهد بود که 
هتل، ورزشگاه، واحدهای تجاری و یک هزار و 152 

پارکینگ در آن طراحی شده است.
ملکــی با بیان اینکــه پروژه از ابتدای امســال 
عملیاتی شــده و مطالعات ژئوتکنیک درحال انجام 

است، خاطرنشــان کرد: در جلسه ای که با شورای 
شــهر داشتیم، توضیح داده شــد که به علت اینکه 
شناختی از زمین پروژه وجود نداشت، نگران بودیم 
در عمق 20 متری به ســنگ بســتر برخورد کنیم 
که خوشــبختانه با مجوزی که شورای شهر همدان 
به ما داد، توانســتیم مطالعات را انجام دهیم و این 
نگرانی برطرف شد و به سنگ بستری برخورد نشد.
مدیر پروژه اســکای مال با تأکید بر اینکه برای 
انجام مراحل مختلف تهیه نقشه و تأییدیه در نظام 
مهندســی عملًا یک ســال کاری خود را از دست 
خواهیم داد، گفت: با توجه به آنکه این پروژه زمان 
زیــادی برای خاک برداری نیــاز دارد، تقاضا داریم 

شرایط ویژه ای برایش اندیشیده شود.
وی از اعضای شــورای اســلامی شــهر همدان 
خواست تا با حمایت از ســرمایه گذار اجازه ندهند 
این پــروژه متوقف شــود، بیان کرد: بــرای آنکه 
ایــن پروژه دچار توقف نشــود، ضمن آنکه مراحل 
گرفتن پروانه طی می شــود، اجازه دهید عملیات 
گودبرداری شروع شود و سرمایه گذار هم تضمینات 

لازم را خواهد داد.
مهندس ناظر پروژه اســکای مال نیز با اشــاره 
به اینکــه خاک برداری به منظور انجام آزمایشــات 
مکانیــک خاک و ژئوتکنیک صورت گرفته اســت، 
گفت: بــا توجه به اینکه تاکنون در شــهر همدان 
پروژه ای به این وســعت انجام نشــده است، برای 
شــناخت خاک و مطالعات ژئوتکنیک مستلزم این 
بوده که تا عمق مورد نیاز صددرصد خاک شناسایی 

شود.
نشــئری با بیــان آنکه این پــروژه هفت طبقه 
منفــی دارد، افزود: با توجه بــه اینکه پروژه دارای 
هفت طبقه منفی اســت، هدایت آب های سطحی 
و احــداث دیوارهای حائل و ســازه های نگهبان از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
وی بــا تأکید بــر آنکه برای شناســایی جنس 
خاک در لایه های مختلف نیازمند این هســتیم که 
خاک برداری به صورت مستقیم انجام شود، تصریح 
کــرد: خاک بــرداری صورت گرفته با هــدف انجام 
آزمایشــات خاک شناســی و زیر نظر مشاور انجام 

شده است.


